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گفــت و گــو

خبــــر
سخنگوی قوه قضائیه: 

موضوع مبادله جلالی با نوری 
مطرح نیست

  با مسببان حوادث اخیر برخورد 
قاطع می کنیم

آرمان ملی: سخنگوی جدید قوه قضائیه 
با ابراز همدردی با مردم آبادان قول داد: »با 
هر کسی که در این فرایند مرتکب جرم شده 
است با قاطعیت برخورد می شود تا شاهد 
چنین حوادثی نباشیم.« مسعود ستایشی با 
اشاره به حادثه متروپل آبادان و ریزش یک 
ساختمان چند طبقه اظهار کرد: تعداد ۱۰ 
نفر از عزیزان ما از ساکنان شهرستان مقاوم 
آبادان در این حادثه فوت کردند و تعدادی 
هم زخمی شدند. این حادثه را خدمت همه 
شهروندان آبادانی و عزیزانی که در آن خطه 
استقرار دارند از طرف ریاست قوه قضائیه 
تسلیت عرض می کنیم. با شما آبادانی های 
عزیز همدردیم و قول می دهیم هر کسی 
در این فرایند مرتکب جرم شده است با 
قاطعیت برخورد می شود و فرایند پیشگیرانه 
برای دستگاه های اجرایی یک اصل است تا 
شاهد چنین حوادثی نباشیم. ستایشی ادامه 
داد: در این یکی دو روز ما غصه دار شدیم و 
شهید بزرگواری را از دست دادیم و شاهد 
بودیم که دشمنان قسم خورده نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ذات شرارت بارشان را 
دوباره نمایان کردند و موجب شد که عزیزی 
را در راستای خدمتگزاری از دست دادیم. 
انشاا... ما بتوانیم کسانی را که این ترور را 
انجام دادند با قاطعیت به سزای اعمال شان 
برسانیم. برای مدعیان دروغین حمایت از 
حقوق بشر پیامی دارم، برای آن هایی که 
می گویند ما دغدغه داریم می گویم که قطعا 
کسانی که مرتکب این جنایت شدند سزای 

عملشان را خواهند دید. 
  موضــوع مبادله جلالی با نوری 

مطرح نیست
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال 
اعدام  اجرای حکم  ایسنا درباره زمان 
احمدرضا جلالی یا احتمال مبادله وی 
با حمید نوری گفت: فرایند رسیدگی به 
اتهامات احمدرضا جلالی به پایان رسیده 
و حکم شرعی در خصوص ایشان صادر 
شده و پرونده در مرحله اجرای رای است 
و مساله مبادله مطرح نیست؛ لذا بحث 
اجرا را داریم و در اختیار دادستان مربوطه 
است. وی با طرح این پرسش که وضعیت 
احمدرضا جلالی مشخص است ولی حمید 
نوری کجاست و چه سرنوشتی پیدا کرده 
است؟ ادامه داد: موازین قانونی و حقوقی 
در حوزه داخلی و بین المللی در خصوص 
حمید نوری صورت نگرفته و جای اعتراض 
است. شرایط حمید نوری تحت تاثیر القائات 
گروهک منفور معاندین با جمهوری اسلامی 
با انگیزه سیاسی است. از آقای نوری حق 
دسترسی به وکیل را منع کردند که جزو 
حقوق مسلم دادرسی هاست. ما در زندان 
دغدغه چه داریم و دیگران چه می کنند؟ 
برای جامعه بین الملل متاسفم. قریب ۲۰ 
روز تماس تلفنی آقای نوری را قطع کردند 
و دو سال در انفرادی است و اجازه ملاقات 
ندادند و منع کردند. این ها حقوق بشری 
است که از آن تعریف می کنند و تعریف آن 
را در شرایط نوری می بینیم. ستایشی تاکید 
کرد: مبادله ای وجود ندارد. وضعیت حمید 
نوری وخیم است؛ چشم هایش ناراحتی دارد
  حکم اسدا... اسدی قانونی نیست

وی در پاسخ به سوالی درباره بازداشت 
اسدا... اسدی دیپلمات کشورمان گفت: باید 
بیانیه داد؛ زیرا بدن انسان به تکان می افتد. 
آقای اسدی بازداشت و تعقیب جزاییش 
و صدور حکم قضائی او و هرآنچه در این 
حکم صورت گرفته قانونی نیست. وی افزود: 
آقای اسدا... اسدی دیپلمات کشور است و 
براساس طراحی از پیش طرح شده و استفاده 
ابزاری گروهک تروریستی نفاق اورا بازداشت 
کردند که دقیقا خلاف مقررات بین المللی 
و خلاف کنوانسیون وین است. در مقاطع 
مختلف اعتراضات رسمی ایران به کشورهای 
آلمان و اتریش و بلژیک داده شده است. 
فرایند دادرسی در آلمان و بلژیک را ناعادلانه 
می دانیم. علاوه بر این که آقای اسدی مثل 
آقای نوری از ابتدایی ترین حقوق برخوردار 
نبوده است حتی به حقوق بنیادین برای 
ایشان بی توجه بودند. نظام مقدس جمهوری 
اسلامی از ظرفیت حقوقی و دیپلماتیک 
به صورت فعالانه برای این موضوع استفاده 
خواهد کرد. از دولت بلژیک می خواهیم 
که بدون درنگ و بدون قید و شرط نسبت 
به آزادی ایشان اقدام کند. نگهداری ایشان 
وجاهت قانونی ندارد و مکلفند آن را جبران 
کنند. وی افزود: باید اقدام متقابل صورت 
گیرد و نیابتی در بلژیک دادیم و توقع داریم 
که این نیابت به تعویق نیفتد. انشاا... بزودی 
بعضی ها به خودشان بیایند و موجب آزادی 
این برادر عزیز ما که دیپلمات در اتریش بوده 
فراهم   آید. سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به 
سوالی در خصوص آخرین وضعیت پرونده 
شرکت دارویی اکتورکو گفت: پرونده مورد 
بحث در شعبه ۵ دادگاه کیفری یک استان 
تهران تحت رسیدگی است و فرآیندهای 
قضائی صورت گرفته و جلسه دادرسی 
پیش رو است. اگر دادگاه به نتیجه برسد که 
کسی تخلفی انجام داده حکمی در این رابطه 

صادر می شود.  

آرمان ملی:  امروز رسما سومین سال شروع عملکرد مجلس آغاز 
خواهد شد و با پایان دومین سال فعالیت مجلس یازدهم اجلاسیه سوم 
مجلس یازدهم برگزار خواهد شد که مهم ترین اتفاق آن انتخابات هیات 
رئیسه مجلس است.  انتخاباتی که از مدت ها قبل حواشی به آن مرتبط 
دانسته می شد اما به نظر می رسد قرار است برخلاف حواشی داغ، با آرامش 
برگزار شود و حداقل در حوزه رئیس مجلس رقابت چندان هیجان انگیزی 
را شاهد نباشیم. چرا که به نظر می رسد قالیباف از هم اکنون مجددا 
رئیس مجلس خواهد بود و بعید به نظر می رسد که تعداد آرای نادران در 
خوش بینانه ترین حالت از عدد ۶۰ تجاوز کند. اگر بگوییم رقابت قالیباف 
بیش تر با تعداد آرای خود در دوره های گذشته خواهد بود سخنی به گزافه 
نرفته است. اما شاید رقابت اصلی در نواب رئیس و سایر ارکان هیأت رئیسه 
باشد که پایداری ها نقشه هایی برای آن کشیده و قصد دارند این کرسی ها 

را از دست یاران قالیباف خارج کنند. 
  قالیباف رئیس می ماند

رقابت  های انتخابات هیات رئیسه مجلس را از منظر های مختلفی 
می توان به بررسی و تحلیل نشست. اساسا در مجلس تمام اصولگرا رقابت 
اصلی را باید میان دو جبهه اصلی این جریان دید جایی که جبهه پایداری و 
نیروهای انقلاب که قالیباف رئیس فعلی مجلس را حمایت می کنند با هم 
بر سر کرسی های هیأت رئیسه رقابت می کنند. هر چند که عده ای بر این 
باورند که حامیان دولت در مجلس نیز در صددند که کاندیدای خود ر ا بر 
کرسی ریاست مجلس بنشانند. لذا به اذعان برخی بخشی از رقابت میان 
تیم های رئیسی و قالیباف است که می تواند در تلاش برای انتخاب جانشین 
قالیباف بروز و ظهور کند. سطح دوم رقابت را می توان در بحث نواب رئیس 
مشاهده کرد. جایی که بیشتر رقابت  ها برای آن در جریان است و اکثریت 
آنهایی که گوشه چشمی به کرسی های هیأت رئیسه دارند اساسا بیش از 
ریاست مجلس به نایب رئیسی یا دبیری فکر می کنند.  از همین رو است که 
تعداد زیادی از نمایندگان برای نایب رئیسی و دبیری ثبت نام کرده اند.  از 
طرفی نیز رقابت اصلی به طور کل را می توان در حوزه رقابت میان پایداری 
و نیروهای انقلاب دید. جایی که پایداری ها مصرانه به دنبال آن بودند تا با 

پر رنگ کردن مسائلی همچون عدم وصول طرح های استیضاح نمایندگان 
علیه وزرا، ضعف عملکرد هیات رئیسه برای مدیریت مجلس و برخی 
حواشی، قالیباف را از صندلی ریاست کنار زده و نفر خود را بر صندلی 
ریاست مجلس بنشانند. این در حالی است که در ثبت نام پایانی دو چهره 
یعنی محمدباقر قالیباف و الیاس نادران به رقابت خواهند پرداخت. هر 
چند که رقابت سختی به نطر نمی رسد و بسیاری از هم اکنون قالیباف را 
پیروز انتخابات سال سوم نیز می دانند اما به نظر می رسد که نادران نیز 
نیم نگاهی به حمایت جبهه پایداری و نمایندگان ناراضی مجلس دارد تا 
با توجه به مسائلی جون عدم وصول طرح های استیضاح نمایندگان علیه 
وزرای دولت، ضعف عملکرد هیات رئیسه برای مدیریت مجلس و برخی 
حواشی پیش آمده بتواند قالیباف را شکست داده و بر صندلی ریاست تکیه 
زند. این رقابت در حالی است که گرچه برخی نمایندگان منتسب به جبهه 
پایداری جسته و گریخته به عدم رقابت با قالیباف اذعان می کنند اما آنچه 
که مسلم است بخش قابل توجهی از این جریان به دنبال این وزن کشی 
هستند و اگر در انتخاب رئیس رقابتی ندارند اما می خواهند در انتخابات 
هیأت رئیسه مجلس خودی نشان دهد.  بسیاری معتقدند در انتخاب 
رئیس رقیب قالیباف بیش از نادران میزان رای او خواهد بود و باید دید این 

رای از دوره های پیش کم تر خواهد بود یا بیشتر می شود. 
  از نایب رئیسی تا هیأت رئیسه 

 همان طور که گفته شد رقابت ها بر سر نایب رئیسی است؛ جایی که علی 
نیکزاد؛ عبدالرضا مصری، نصرا... پژمانفر، مجبتی ذوالنوری، ابراهیم عزیزی 
و حمیدرضا حاجی بابایی برای تصاحب دوکرسی نایب رئیسی مجلس 
رقابت خواهند کرد. در این میان شنیده ها حاکی است که پایداری ها 
به دنبال جایگزین کردن یک نفر به جای عبدالرضا مصری در هیات 
رئیسه است. آنطور که مشخص است پایداری ها با نیکزاد از روابط خوب 
و مستحکمی برخوردار هستند؛ لذا چشم آن ها به صندلی نایب رئیسی 
عبدالرضا مصری است. تحلیل این احتمال بسیار قوی تر است که پایداری 
اختلافات را دامن زده و از اصولگرایان فاصله بگیرد. در صورتی که آن ها 
لیست جداگانه ای از لیست فراکسیون اصولگرایان در مجلس ارائه کنند، 

می توان حدس زد که رقابت را در درون جریان اصولگرایی کلید زده اند. 
آنطور که می دانیم آن ها تمایل زیادی به این کار دارند تا برخی از دبیران و 
ناظران هیات رئیسه را که خصوصا به قالیباف نزدیک هستند با افراد خود 
و یا اشخاصی که در جریان اصولگرا از شهرت بیشتری برخوردار هستند 
تغییر دهند. از جمله این افراد می توان به امیرآبادی فراهانی و موسوی 
لارگانی اشاره کرد. نگاهی به دو انتخابات هیأت رئیسه در دو سال گذشته 
نشان می دهد که ترکیب نواب رئیس در سال دوم دستخوش تغییر شد 
و امیرحسین قاضی زاده هاشمی که در سال اول نایب رئیس نخست اول 
مجلس بود از ترکیب هیات رئیسه خارج شد و در سال دوم جای خود را 
به علی نیکزاد داد تا عبدالرضا مصری هم جایگاه نایب رئیس دوم را از آن 
خود کند. اکنون شنیده ها حکایت از این دارد که در انتخابات سال سوم 
هیات رئیسه مجلس اگرچه ۶ کاندیدا برای جایگاه نواب رئیس ثبت نام 
کرده اند، اما بعید است از میان چهره هایی همچون نصرا... پژمانفر، 
ابراهیم عزیزی)کرمانشاه( و حمیدرضا حاجی بابایی کسی شانس رقابت 
با دو نایب رئیس فعلی را داشته باشد و تنها این مجتبی ذوالنوری است 
که با فعالیت های خود طی ماه های گذشته شانس این را دارد که یکی از 
جایگاه ها را به خود اختصاص دهد. بر این اساس به نظر می رسد جدی ترین 
رقابت برای جایگاه نواب رئیس میان مثلث نیکزاد، مصری و ذوالنوری 
شکل خواهد گرفت و نمایندگان احساس می کنند که شاید عبدالرضا 
مصری در سال سوم نایب رئیس اول باشد تا این کرسی پر تغییرترین 
جایگاه مجلس نام بگیرد، اگرچه ترکیب نواب رئیس احتمالا تغییر نخواهد 
کرد و تنها جایگاه اول و دوم در میان آن ها دست به دست می شود. در 
جایگاه ناظران هیات رئیسه نیز رقابت جدی تر می شود جایی که در کنار 
۳ عضو کنونی یعنی علیرضا سلیمی، محسن پیرهادی و سیدنظام الدین 
موسوی، احتمالا ۵ کاندیدای دیگر داوطلب تصدی این جایگاه هستند. 
طبق شنیده ها دو تن از ناظران کنونی وضعیت نسبتاً متزلزلی در صحن 
مجلس دارند و این احتمال وجود دارد که فرهنگی با توجه به سوابق و 
تجاربی که دارد، قادر باشد بر یکی از سه کرسی ناظر در هیأت رئیسه 

تکیه بزند. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: این روزها شرایط کشور به سبب 
فروریختن ساختمان ۱۰ طبقه درآبادان و آلودگی هوا و.. چندان 
شرایط مناسبی نیست. بیشتر سیاسیون هم سکوت کرده اند و برخی به 
اظهارنظر می پردازند مانند محمدجواد لاریجانی! او بر خلاف برادرش 
یعنی علی لاریجانی قائل به تعامل با جریان اصلاحات نیست به نحوی 
که دیروز به صراحت اعلام کرد: »خاتمی و موسوی، انحراف داشتند، 
دوستی نزدیک خود با آنان را تمام کردم.« محمدجواد لاریجانی سعی 
دارد تا به عنوان یک سیاستمدار شناخته نشود اما گاهی اوقات نقشی 
بیش از یک سیاستمدار ایفا می کند مانند سال ۱4۰۰ که برادرش رد 
صلاحیت شد و او بارها تلاش کرد تا گرایش علی لاریجانی به جریان 
اصلاحات را رد کند مانند سال ۱۳99 که عنوان کرد: »اصلاح طلبان 
به خون علی لاریجانی تشنه بودند، این تشنگی حالا ممکن است کمی 
فروکش کرده باشد ولی همیشه هست و آنها می ترسند و می گویند 
ایشان آدم پیچیده ای است و در زمان مناسب ممکن است بلا سرشان 
بیاورد.« پس از ردصلاحیت علی هم بر خلاف صادق تلاش کرد تا موضع 
متفاوتی اتخاذ کند. اودر آن برهه گفته بود: »به نظر من هیچ کس نباید 
سوءاستفاده کند و الان نباید به دنبال این دعواها باشیم و خود دکتر 
علی لاریجانی هم معتقد است که الان زمان این مناقشات و دعواها 
نیست «. در زمان انتخابات مجلس یازدهم تاکید زیادی داشت تا 
اصلاح طلبان پیروز این انتخابات نباشند. محمدجواد لاریجانی در آن 
برهه اظهارداشت: »آقای دکتر عارف اخیراً در یک مصاحبه گفتند: 
»در انتخابات مجلس همه اصلاح طلبان باید دست به دست هم بدهند 

و مجلس را از این وضعیت خارج کنند.«  اگر این جناح دست به دست 
یکدیگر بدهند که مجلسی شبیه مجلس ششم ایجاد می شود که 
فضاحت عظیمی بود و برای پیشرفت کشور هیچ فعالیت مثبتی نداشت 
 و انواع بداخلاقی ها در آن مجلس ظهور پیدا کرده بود. آقای عارف باید 
بگوید وی به عنوان یک فرد در جمهوری اسلامی چه نوع مجلسی را 
می پسندد؟ اصلاحات در ایران از دو طیف مفلس  نظری یا منحرف 
تشکیل شده است. به همین خاطر است که این جریان بیشتر در پی 
حواشی می گردد و هر از چندگاهی  مظلوم نمایی نیز می کند. بنده 

معتقد هستم این رفتارها انتخابات را غنی نخواهد کرد.
  انتقادات دوباره محمدجواد لاریجانی 

مشخص نیست اکنون چه اتفاقی رخ داده که محمدجواد لاریجانی 
بار دیگر برطبل انتقاد از اصلاح طلبان کوبیده است. او درباره تحلیل 
خود از دوم خرداد و جریان اصلاح طلبی در کشور نیز گفت: جریان 
اصلاحات در ایران یک کژراهه است، البته ما دوستان زیادی داریم که 
از قبل انقلاب با هم بودیم اما دلیل این کژراهه اصلاحات باید ریشه یابی 
شود؛ متاسفانه ما گاهی در بیان مباحث سیاسی دچار رودربایستی 
می شویم. لاریجانی درباره چگونگی آغاز کژراهه های سیاسی اظهار 
کرد: یک مدلی وجود دارد که شروع آن انحراف در فکر است و به تدریج 
تبدیل به نفاق سیاسی و بعد به بغی یعنی خروج علیه نظام مشروع منجر 
می شود. لاریجانی ادامه داد: ممکن است شما فردی را خیلی دوست 
داشته باشید اما به دلیل اینکه وی از مسیر حق انحراف پیدا کرده است 
باید این دوستی را تمام کنید، این موضوع در مورد خود من هم صادق 

است. من با آقای خاتمی دوستی بسیار نزدیک و با مهندس موسوی هم 
رابطه کاری سنگین و زیادی داشتیم؛ زمانی که شورای سیاسی ایجاد 
شده بود، او نخست وزیر و من نماینده آیت ا... خامنه ای در آن شورا بودم 
و از نظر اخلاقیات هم بسیار با یکدیگر نزدیک بودیم؛ حتی قبل از انقلاب 
مهندس موسوی و همسر وی به آمریکا آمدند و در واشنگتن بودند اما 
انحراف موجب می شود به رغم اینکه علاقه مند به این دوستی هستیم، 
آن را کنار بگذاریم. این تحلیلگر مسائل سیاسی با اشاره به انحراف فکری 
در جبهه اصلاحات خاطرنشان کرد: این انحراف فکری آرام آرام شروع 
می شود و جریانی که گرایش سکولار داشت در دوم خرداد به یک قدرت 
سیاسی تبدیل شد، لذا در نهاد این قدرت سیاسی نفاق وجود داشت 
چراکه با قانون اساسی که در آن ولایت فقیه و نظام و همه امورات 
براساس اسلام است، همخوانی نداشتند و مجبور بودند منافقانه عمل 
کنند یعنی بگویند ما قانون اساسی را قبول داریم درحالی که اینطور 
نبود. وی تصریح کرد: بنابراین آنها به طور قهری وارد نفاق سیاسی شدند 
و زمانی که نفاق سیاسی پیش می رود تبدیل به شورش  از جمله در سال 
78 و 88 و در نهایت منجر به براندازی می شود لذا اینکه شما می بینید 
بخش زیادی از جبهه اصلاحات با براندازی مشکلی ندارند، همین است 
و این مسائل تاریخ سیاسی ایران است که باید درباره آنها صحبت شود 

که دیگران دوباره در این کژراهه قرار نگیرند. 
  واهمه اصولگرایان از مشی علی لاریجانی 

علی لاریجانی موضع متفاوت با محمدجواد دارد چنانکه در انتخابات 
مجلس دهم در لیست امید آنها قرار گرفت و در صورت تایید صلاحیتش 
درانتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰ مورد حمایت اصلاح طلبان بود 
اما ظاهرا این ارتباط تمام نشده واصولگرایان از تداوم آن واهمه دارند 
مانند فارس که نوشته بود: »اصلاح طلبان به رغم شکست های اخیر 
از انتخابات و بازگشت به قدرت ناامید نشده و فعالیت های خود برای 
مصاف ۱4۰4 را از حالا کلید زده اند اما اینطور که معلوم است همچنان 

چشمشان دنبال علی لاریجانی است!«

آرمان ملی: شامگاه دوشنبه تیراندازی عوامل ناشناس به گشت 
پتروشیمی شهرستان دهلران یک مجروح بر جای گذاشت. فرماندار 
ویژه دهلران گفت: تیراندازی عوامل ناشناس به گشت پتروشیمی این 
شهرستان یک مجروح بر جای گذاشت. لطیف صادقی افزود: نیروهای 
حراست پتروشیمی دهلران در محیط کار در حال گشت زنی بودند که 
به خودروی آنها توسط افرادی ناشناس تیراندازی شد.  وی اظهار داشت: 
دراین حادثه یک نفر از نیرو های حراست از ناحیه فک و صورت دچار 
مصدومیت شد. فرماندار ویژه دهلران گفت: فرد مجروح بلافاصله توسط 
نیروهای امدادی به مرکز درمانی دهلران منتقل شد که جهت مداوا به 
استان اعزام شده است. صادقی یادآور شد: در حال حاضر نیروهای انتظامی 
و امنیتی در محل حادثه حضور داشته و امنیت در محل برقرار است. وی 

اظهار داشت: علل و عوامل این حادثه در دست بررسی است. فرماندار ویژه 
دهلران گفت: تیراندازی با اسلحه ساچمه زنی بوده است. وی گفت: فرد 
مجروح ۳9 ساله از پرسنل حراست پتروشیمی دهلران است که به علت 
تیراندازی از ناحیه گونه و دست چپ آسیب دیده و در بیمارستان دهلران 
به وسیله جراح ویزیت شده و بلافاصله پرسنل و کادر پرستاری و درمانی 
بیمارستان اقدامات درمانی اولیه و سی تی اسکن را برای بیمار انجام دادند 
که در سی تی اسکن شکستکی استخوان گونه مشهود بود. فرماندار ویژه 
دهلران گفت: جهت ادامه اقدامات درمانی و ویزیت جراح فک و صورت 
ساعت ۲۳و 4۵دقیقه به مرکز درمانی امام خمینی)ره( ایلام اعزام شد. وی 
تاکید کرد: امنیت هم اکنون در منطقه حاکم است و تلاش برای شناسایی 
عامل یا عوامل این حادثه در دستور کار است. حال عمومی مجروح حادثه 

مناسب است. فرماندار ویژه شهرستان دهلران خواهان توجه مدیران 
نفتی به مقوله امنیت و ایجاد زیر ساخت های مناسب فنی و فیزیکی برای 
نیروهای حراست خود و ساخت و تجهیز پاسگاه و تقویت نیروهای انتظامی 
و مرزبانی در منطقه مرزی دهلران شد و گفت: کنترل از راه دور پروژه های 
این شهرستان توسط مدیران نفتی مرکز نشین معنا ندارد. صادقی یادآور 
شد: مدیران پتروشیمی دهلران علاوه بر تمرکز بر پیشرفت فیزیکی پروژه، 
در کنار آن به مسئولیت های اجتماعی و الزامات امنیتی و مقولات فرهنگی 
و اجتماعی توجه ویژه داشته باشند. وی تاکید کرد: مدیرعامل پایتخت 
نشین پتروشیمی دهلران باید پاسخگوی تبعات سیاسی و امنیتی این نوع 
حوادث باشد. فرماندار ویژه دهلران تاکید کرد: در دولت آیت ا... رئیسی، 
دوران کنترل از راه دور سپری شده است و مدیران باید در میدان نظاره 
گر اعمال و رفتار مدیران میانی و کارکنان خود بوده و به فاصله و کیفیت 
امکانات خود و ساکنان روستاهای اطراف هم نگاه خاص داشته باشند. 
صادقی با انتقاد از سبک مدیریت در واحدهای نفتی دهلران گفت: این 
نوع مدیران با مشی مدیریت استان سازگاری ندارند و باید تکلیف خود 

را روشن کنند. 

بخشی از اصولگرایان از ابتدا مخالف برجام بودند و تاکید داشتند برجام 
گره ای از مشکلات کشور باز نمی کند که این تاکید تاحدودی درست 
بود اما از آن برای هجمه به رقبای داخلی استفاده می کردند. رئیس 
کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور مجلس دلخوش کردن به مذاکرات 
را در شرایط فعلی خطرناک و پرریسک خواند و تأکید کرد: دل بستن به 
برجام خطای بزرگی است. ما باید مسیر خود را جلو ببریم، هر زمان در 
مذاکرات توفیقی حاصل شد از فرصت های آن استفاده کنیم. محمدصالح 
جوکار افزود: امروز نباید ریسک کرد و همه پرتقال ها را در سبد مذاکرات 
چید. ما مذاکرات را دنبال می کنیم اما برنامه های توسعه ای و پیشرفت 
کشور را باید براساس توانمندی ها و ظرفیت های خودمان پیش ببریم. 
وی تصریح کرد: ما همه برنامه خودمان را برای توافق در مذاکرات بچینیم 
اساسا از اول کار اشتباهی بود و ادامه دادن آن نیز اشتباه است چون اگر 
قرار بود برجام انتفاعی برای ما داشته باشد همان زمان که برجام تصویب 

شد اتفاق می افتاد. 

 

 دل به برجام 
نبندیم 

نقد منصفانه نیاز دولت و 
مجلس و همه ارکان نظام 

  

امسال هم شرایط سختی 
خواهیم داشت

وضعیت اقتصادی کشور با مشکلاتی مواجه است و کارشناسان در 
حال ارایه راهکارهایی هستند. معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: 
دولت به دنبال تحول اساسی در تمامی بخش ها در کشور به ویژه در 
بخش اقتصادی است. محسن رضایی با بیان اینکه در چند سال اخیر 
تورم 4۰ درصدی را تجربه کردیم و امسال هم شرایط سختی خواهیم 
داشت ادامه داد: در پنجاه سال اخیر فروش دلارهای نفتی به بانک 
مرکزی مشکلات زیادی را برای اقتصاد کشور ایجاد کرد. دولت جلوی 
این اقدام را گرفت و تصمیم گرفته شده این دلارها به تمامی بانک ها 
فروخته شود. وی با اشاره به کسری بودجه دولت قبل اظهار داشت: 
دولت قبل ۵۰۰ هزار میلیارد ریال به عنوان تنخواه از بانک مرکزی 
دریافت کرده بود که این پول بدون پشتوانه وارد بازار شد و مشکل 
نقدینگی در کشور ایجاد کرد. دولت های گذشته نسبت به فروش دلار 
نفتی جهل داشته و در خصوص کسری بودجه ناتوان بودند. وی گفت: 

استفاده از ارز ترجیحی موجب تخلیه ذخایر ارزی کشور شد

نقد از ارکان مهم پیشرفت در هر اقدام و نهادی است. نماینده 
اصولگرای مجلس با تاکید بر نقد منصفانه و نه تخریب خطاب به برخی 
جریانات سیاسی غربگرا عنوان کرد: وقتی از قدرت های بزرگ در مقابل 
ایران اسلامی کاری ساخته نیست، از شما دنباله های ریز و خودفروخته 
چه کاری ساخته است؟ اگر همه توان خود و حامیان بیرونی خود را هم 
به کار گیرید هیچ غلطی نمی توانید کنید و تاکنون نیز نتوانسته اید.

اسماعیل کوثری ادامه داد: نقد اگر منصفانه باشد نیاز دولت و مجلس و 
همه ارکان نظام است ولی جریان غربگرا اولا به دروغ متوسل می شود و 
در مواردی به بهانه نقد دولت به اصل نظام حمله می کند. کاش این عده 
میان مواضع خود و مواضع دشمن به مقایسه می نشستند و می دیدند که 
در بسیاری از موارد نظراتشان با آنچه دشمن مطرح می کند، کمترین 
تفاوتی ندارد. وی افزود: به کسانی که ناخودآگاه در این مسیر حرکت 
می کنند توصیه برادرانه دارم و از آنها می خواهم در راهی که در پیش 

گرفتنه اند اندیشه کنند. 

رویکرد متفاوت دو برادر به جریان اصلاحات 
   جواد لاریجانی: برخی اصلاح طلبان با براندازی مشکلی ندارند

   علی لاریجانی در لیست اصلاح طلبان

 »آرمان ملي« گزارش مي كند:

جزئیات تیراندازي در پتروشیمي دهلران

جعفر قنادباشی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 عمان حلقه مفقوده روابط 

با کشورهای منطقه است
  ارتباط گیری با یک کشور کافی نیست

  روابط ایران و عمان باید از روزمرگی خارج شود
  بی توجهی به کشورهای همسایه به ایران ضرر وارد کرد

آرمان ملــی- علیرضا پورحسین: 
رئیس جمهور ایران و سلطان عمان در 
جریان دیدار و رایزنی فیمابین بر نقش 
دو  خصوصی  بخش  سازنده  و  مثبت 
کشور تاکید کرده و ابراز امیدواری کردند فعالیت های بخش 
خصوصی به افزایش حجم سرمایه گذاری و مبادلات تجاری 
بین دو کشور بینجامد. آنان همچنین از امضای موافقتنامه  ها 
و یادداشت  های تفاهم جهت نهادینه  سازی همکاری در زمینه 
سرمایه گذاری، ورزشی، کشاورزی، شیلات، دامپروری، 
حمل و نقل دریایی، لجستیک، بنادر و نفت و گاز استقبال 
کردند. اتفاقی که بسیاری بر این باور هستند می تواند مسیر 
خوبی برای توسعه روابط ایران با کشورهای عربی باشد. 
توسعه روابطی که مشخصا با الگو گرفتن از روابط ایران و 
عمان می تواند به جنبه های سیاسی و امنیتی در منطقه 
کمک بسزایی کند. روابطی که در یک سفر آن امضای ۱۲ 
سند همکاری در حوزه های انرژی، سیاسی، حمل و نقل، 
همکاری  های دیپلماتیک، روابط تجاری و اقتصادی، علمی، 
محیط زیست و ورزشی و قول افزایش مبادلات تجاری و حجم 
سرمایه  گذاری در دو کشور رقم خورد. در راستای بررسی این 
مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با جعفر قنادباشی، سفیر 

پیشین ایران در لیبی داشته است که در ادامه می خوانید: 
  سفر رئیس جمهوری به عمان می تواند به پلی برای 

ارتباط موثر با سایر کشورهای منطقه بدل شود؟
نگاهمان به سفر رئیس جمهوری به عمان باید نگاهی 
راهبردی و کلان باشد و مشخصا نمی توان از این سفر انتظارات 
غیرکارشناسی داشت. سفر رئیس جمهوری به یک کشور و 
ارتباط گیری موثر با یک کشور مشخصا نمی تواند مشکلات 
کشور را حل و فصل کند و باید این مسیر در خصوص سایر 
کشورهای منطقه نیز طی شود. همان گونه که دولت سیزدهم 
نیز تاکید کرده است با تمامی کشورهای منطقه وارد رابطه 
می شود و توسعه همکاری ها در دستور کار است. اینکه 
فرض کرد با ارتباط گیری با یک کشور می توان مشکلات 
را حل و فصل کرد غیراصولی است. راهبرد دولت سیزدهم 
تغییر سیاست خارجی در جنبه های مختلف است و به 
خوبی با شیفت کردن به برخی حوزه ها توانسته اند روابط 
بین الملل کشور را توسعه دهند. امروز استفاده از ظرفیت های 
کشورهای همسایه در راستای توسعه همکاری های سیاسی 
و اقتصادی یک امر ضروری است که سفر رئیس جمهوری 
به عمان در راستای همین امر صورت گرفته است تا بتوان 
از تمامی ظرفیت های موجود در کشور عمان به بهترین 
شکل استفاده کرد. عمان همان حلقه مفقوده توسعه روابط با 
سایر همسایگان است و دولت به خوبی با ارتباط گیری با این 
کشور به سمت توسعه روابط خود با کشورهای منطقه رفته 
است.  سفر رئیس جمهوری به عمان می تواند پایه گذار روابط 
سیاسی و تجاری با سایر کشورهای حوزه خلیج فارس باشد 
و از این وجه می توان سفر رئیس دولت سیزدهم به عمان را 

مثبت ارزیابی کرد. 
  مهم ترین حوزه همکاری ایران و عــمان در چه 

زمینه هایی است؟
ایران و عمان کشورهایی هستند که اشتراکات سیاسی 
و فرهنگی زیادی دارند و همین امر سبب می شود تا بتوان 
همکاری و هم افزایی خوبی میان دو کشور شکل گیرد. علاوه بر 
این دو کشور ظرفیت های گسترده در حوزه تجاری و اقتصادی 
نیز دارند که سبب می شود تا تعامل دو کشور در حوزه سیاسی 
نیز ارتقا یابد. پیوستگی ایران و عمان در منطقه جدانشدنی 
است و به همین علت به نظر می رسد که ایران خیلی دیرهنگام 
به سمت کشور عمان رفته است. بنادر جنوبی ایران و بنادر 
عمان از دیرباز روابط زیادی داشته اند که متاسفانه در سال های 
اخیر نسبت به آن بی توجهی شده است. در گذشته روابط ایران 
و عمان درگیر روزمرگی شده بود که سفر رئیس جمهوری به 
مسقط می تواند فصل جدیدی در روابط دو کشور ایجاد کند. 
روابط ایران با کشورهای همسایه باید متناسب با ظرفیت ها 
باشد و نباید بی تفاوت از کنار این ظرفیت عظیم عبور کرد. 
اینکه روابط سیاسی و تجاری کشور محدود به یک کشور شود 
وضعیت خوبی نیست و این تغییر به شکل خوبی در حال رقم 
خوردن است. در جهان هیچ گاه مشاهده نمی شود که تعاملات 
بین المللی را به امورات یک کشور خاص گره بزنند و در همین 
راستا ایران باید با تعداد زیادی از کشورها که در پیرامونش قرار 
دارند و از شرایط خوبی نیز برخوردار هستند، روابط سیاسی و 
تجاری خود را توسعه دهد. عمان همواره مواضع معتدلی در 
منطقه داشته است و هیچ گاه همسو با برخی کشورها اقدامات 
رادیکال در دستور کار قرار نداده است. عمان هیچ گاه در منطقه 
تنش ایجاد نکرده است و به همین علت می تواند به یک کشور 

دوست و همکار با ایران در منطقه بدل شود. 
  چه مولفه هایی در خصوص خـــارج شدن روابط 
ایران با کشورهای همسایه از حالت روزمرگی باید 

مدنظر قرار گیرد؟
سفر رئیس جمهوری به عمان این پالس را به منطقه فرستاد 
که ایران خواستار صلح و آرامش در منطقه است. ایران هیچ گاه 
به دنبال تنش در منطقه نبوده و مشخصا این مسیر را نیز طی 
می کند و قطعا این مهم ترین مولفه در راستای توسعه روابط با 
کشورهای همسایه است. راهبرد ایران در منطقه تنش زدایی 
است و بر همین اساس پیام صلح و آرامش را به کشورهای 
منطقه مخابره می کند. ایران خواهان خاورمیانه ای است 
که بدون تنش باشد تا کشورهای فرامنطقه ای با اتکا به این 
تنش ها به خاورمیانه لشکرکشی نکنند. استراتژی ایران به 
منظور تنش زدایی در راستای خارج کردن نیروهای بیگانه از 
منطقه است. بر این اساس اجرا و بهره برداری از ظرفیت های 
همسایگان و راهبرد تنش زدایی از اولویت های ایران در منطقه 
خاورمیانه شده است. این راهبردها نیاز به تکامل دارند که با 
تحرکات دیپلماتیک و رفت و آمدهای سیاسی می توان در این 
زمینه موفق عمل کرد. امروز فصل تازه ای در روابط خارجی 
ایران ایجاد شده است که نسبت به آن در گذشته بی توجهی 
شده بود و به علت همین بی توجهی کشور در سال های گذشته 

متضرر شده است. 
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